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الملخص
يتناول هذا البحث دراسة الخصائص الفيزيائية لمياه وأمواج سطح البحرالأبيض المتوسط على

شاطي الجمهورية العربية السورية بجانب المعهد العالي للبحوث البحرية (شمال مدينة اللاذقية)،
اعتماداً على قياسات حقلية مباشرة تناولت الملوحة, درجة الحرارة السطحية مياه البحر ارتفاع

الأمواج و دورها في محطة دراسية تم إنشاؤها لهذا الفرض في الموقعN 35035’51, “E   (
علاوة على ذلك سجّلت درجة حرارة( Global position System ) GPS حسب جهاز( 35044’49”
الجو وشدة الرياح فوق محطة الدراسة السابقة الذكرء وأجريت القياسات اعتبارًا من شهر تشرين

الأول (October ) 2002 ولغاية شهر أيلول (September )2003 بعد ذلك، سجل المعدل الشهري لكل متحول.
تبين لنا من خلال هذه الدراسة أن قيم درجة حرارة سطح ماء البحر تتأرجح بين 15-30C0 بينما

قيم الملوحة تتأرجح بين 36-40% . وسجل أعلى ارتفاع للأمواج في شهري كانون الأول  (December)
وشباط ( February )التي يمكن استثمارها في توليد القدرة الكهربائية عصب الحياة المعاصرة:
إضافة إلى ذلك تبين أنه توجد علاقة طردية بين سرعة الرياح وارتفاع الموجة في المنطقة(1).
Abstract

This research is concerned in studying the physical properties of water and surface waves of the Mediterranean Sea at the Syrian coast, along the High Institute for Marine Research (HIMR), (north of Lattakia). This field of study includes direct measurements of salinity, sea surface temperature (SST), the height of waves and its role in the surrounding of a study station built for this purpose in the position (N 35035'51, E 35044'49) located by GPS. Beside that we recorded the air temperature and the wind speed, above the mentioned station. These studies were done in the period of October 2000 till September 2003. From these we deduced the monthly rate for each parameter. These studies shows that the SST ranges between 15-30C30 while the salinity fluctuates between 36-39%. The wave heights which can be used to generate electric energy were re-corded in January and February. Also, we found that there is a proportional relation between the wind speed and the wave height in the study area .
